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Kildesortering kan bli påbudt

sjøtransport Regjeringen ønsker å skaffe seg lovhjemmel for å kunne påby

side 3 kommunene a innføre kildesortering. Den vil ogsa bruke loven
til å kreve at avfallgebyret settes så høyt at det dekker alle
kostnader ved avfallshåndteringen. Det vil gjøre gjenvinning

RAGNHILI) SVED

Miljøverndepartemcntet (MD)
sender na til høring et forslag

side 4 om endring av Forurensnings
loven som innebærer at kom
munene kan palegges a innføre
kildesortering av avfall. Palegg
vil kunne bli gitt til samtlige el
ler utvalgte kommuner. Be
stemmelser om hvilke avfallsty
per som skal sorteres ut og hvor
stor del av avfallet som kan ga
til henholdsvis gjenvinning og
deponering m eventuelt fast
settes i forskrifter senere.

Samtidig vil MD lovfeste at
avfallsgebyret skal dekke de
faktiske kostnadene ved av
fallshåndteringen. Kommune
ne har anledning til dette alle
rede i dag, men praksis varie
rer. Noen beregner gebyrene
med sikte pa full inndekning,
mens andre setter de sa lavt at
de ikke engang dekker de lø
pende utgiftene til driften.

Høyere gebyr
— Hensikten med å kreve full
kostnadsdekning gjennom ge
byrene, er å sette riktig pris på
avfallshåndteringen. Det vil
gjøre det mer lØnnsom å sor
tere og gjenvinne, sier Jostein
Aanestad i Miljøverndeparte
mentet.

— Vi oppfordrer også kom
munene til å differensiere av-

fallsgebyret. Det bør koste
mindre nar man leverer mindre
avfall, sier Aanestad.

Det legges ogsa opp til at
kommunene skal ha anledning
til å ilegge gehyr for forsøpling.
I mange kommuner er forsøp
ung staffbart i henhold til poli
tiedtcktene, men bestemmel
sene er lite brukt. Et kommu
nalt forsØplingsgebyr vil gjøre
det mer effektivt a handheve
forbudet mot forsøpling, me
ner MD.

Krav til næringslivet
Ogsa næringslivet skal kunne
palegges a sortere og gjenvinne
avfall, mener departementet.
Men i forslaget til lovendring
heter det at slike vedtak bør
gjelde for samtlige aktØrer i en
bransje. for å unnga konkur
ransevridning. Det heter ogsa
at frivillige ordninger bør vur
deres først.

Forslaget sendes na ut til hø
ring med frist 18. mars. Alle de
store organisasjonene innen ar
beids- og næringlivet, alle de
partementene. fylkesmennene
og miljøorganisasjonene får ut
tale seg. Tanken er at saken
skal behandles i Stortinget i
varsesjonen.

Mangelfulle planer
De fleste kommuner har etter
pålegg fra myndighetene utar
beidet planer for kildesorte

ring. I juni i fjor hadde 300
kommuner utarbeidet slike
planer, men dc varierer sterkt i
omfang. Mens noen kommu
ner har laget omfattende pla
ner for sortering av hushold
ningsavfallet. har andre be
grenset seg til batteriinnsam
ung i butikkene eller utsetting
av noen fa glassigloer. Dette
viser at oppfordringen om å la
ge planer ikke har vært nok til
å fa satt iverk omfattende sor
tering av forbruksavfall i kom
munene, mener MD. Departe
mentet Ønsker na a få inn i lo
ven at kommunene skal utar
beide avfallsplaner som gir
oversikt over alt avfall i kom
munene, med planer for sorter
ing og gjenvinning.

Pilotprosjekter
For å vise at kildesortering lar
seg gjennomføre i stor skala, er
tre steder — Moss, Kristiansund
og Groruddalen i Oslo — valgt
ut til pilotprosjekter.

— Vi Ønsker å bruke en del
penger pa utvikle kildesorter
ingssystemer i større omfang
og hurtigere enn detellers ville
ha skjedd. Hvilke avfallstyper
som skal sorteres ut er ikke av
gjort, men vi tenker oss papir.
glass, organisk avfall, spesial
avfall og i noen av byene også
plast. forteller Halvor Hage
berg i Statens forurensningstil
syn.
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I oktober i fjor sendte firmaet
RESIRK en søknad til Miljø
verndepartementet om a fï
starte med resirkulering av en
gangsemballasje for drikkeva
rer i Norge. En forutsetning for
at planen kan realiseres er at
dagens miljøavgifter pi en
gangsemhallasje blir fjernet.

Hemmelig
Statens forurensningstilsyn
(SFT) har nettopp avgitt en ut
talelse til Miljøverndeparte
mentet om RESIRKs søknad.
Uttalelsen er hemmeligstem
plet. Men i to rapporter som er
grunnlaget for SFTs uttalelse
uttrykkes det sterk skepsis til
RESIRKs søknad.

Rapportene er laget av Mil
jøplan og Stiftelsen Østfold-
forskning (STØ) og ble utgitt i
forrige maned.

Foretrekker gjcnbruk
STØ mener at datagrunnlaget
er for tynt til å komme med no
en klar anbefaling vedrørende
RESIRKs søknad. Men rent
generelt mener STØ at gjen
bruksemballasje er å foretrek
ke framfor engangsemballasje,
av miljø- og ressurshensyn.
«Det synes (...) uheldig å en
dre det näværende system.»
skriver STØ.

• Veritas MiljØplan har kom
met fram til at innføring av en
gangsemballasje i stor skala fø
rer til en liten Økning i energi-
forbruk og liten nedgang i
utslippene av CO. og NR.
Miljøplan skriver imidlertid at
miljØulempene vil øke betyde
lig hvis satsing på engangsem
ballasje fører til sentralisering
av tapperiene, noe SF1 tror er
meget sannsynlig. Miljøplan
har ikke vurdert andre utslipp

til luft, forurensning av vann,
forsøpling eller forbruk av and
re ressurser enn energi.

Bruke skjønn
Overingeniør Geir Wigdcl i
SFT sier at tilsvnet aksepterer
dokumentasjonen i rapporte
ne. Samtidig mener han at and
re faktorer er vel så viktige å ta
i betraktning som de som er
dokumentert. Han nevner spe
sielt spørsmalene om sentrali
sering og forbruk.

— Erfaringene fra andre lan
viser at engangsemhallasje for
drikkevarer fører til sterk sen
tralisering av bryggeriene, sier
Wigdel. Det skjer blant annet
på grunn av at mange sma
bryggerier ikke har utstyr til å
tappe pa engangsemballasje.

Det viser seg ogsa at forbru
ket av bokser er i frammarsj i
land uten reguleringer.

Bokser i naturen
Wigdel sier videre at selv med
en returprosent av bokser pa
90. vil fem ganger så mye cm
ballasje forsvinne som ved da
gens flaskesystem. Naturvern-
forbundet mener at selv om
Norge setter verdensrekord i
resirkulering av aluminiums
bokser, vil det økte salget me
føre at vi får en spredning av 75
millioner bokser i norsk natur.

P den annen side sier Wig
del at det positive med RE
SIRKs system for resirkulering
er at det kan fange opp emhal
lasje som det ikke er noen re
turordning for.

Det er nedsatt et samar
hcidsutvalg mellom blant and
re Naturvernforbundet, SFT
og representanter fra bryggeri
ene for å vurdere RESIRKs sø
knad. Utvalget blir neppe fer
dig med sitt arbeid før somme
ren.
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Norge har som mM å redusere
de helse- og miljøskadelige
NO-utslippene med 30 pro
sent innen 1998. Innenriks sjø-
fart star for omtrent 35 prosent
av Norges samlede NQ-ut
slipp.

Pa oppdrag fra Statens for
urensningstilsyn (SFT) har
Transportøkonomisk Institutt
(TØI) laget en rapport om
konsekvensene av a innføre
rskrifter for NO-reduksjo

er innen sjøfarten. Den viser
at det kan bli store utsiag i kon
kurranseforholdet mellom sjø,
vei og jernbane.

I eventuelle forskrifter vil
det komme krav om tekniske
ombygninger i fartøyene for a
fa ned NO-utslippcnc. Slike
ombygninger vil det ikke være
mulige a foreta pa skip som er

SEM har på oppdrag fra Mil
jøverndepartementet kartlagt
bruken av og mulighetene for
utfasing av PVC i engangsem
ballasje. I sin rapport viser
SEM til at bruken av PVC i en
gangsemballasje i ar vil være
redusert med 70 prosent siden
1989. Gruppen konkluderer
med at det ut fra en miljøvur
dering ikke er grunn til å pa
legge en videre utfasing av
PVC til denne bruk.

Naturvernforbundet har
vært med i SEMs arbeidsgrup
pe, men har reservert seg mot
denne anbefalingen.

— MiljØvurderingene i rap
porten er etter vår oppfatning
svært mangelfulle, basert på
usikre og mangelfulle data, og
uegnet som grunnlag for en be-

eldre enn 10—20 år. Med nye
NO-forskrifter må disse skipe
ne enten kondemneres, selges
til utlandet eller utflagges. I til
legg vil fraktprisene øke for
resten av flaten som følge av de
nye miljøinvesteringene. Sam
let sett betyr dette at sjøtrans
portens andel av godstrafikken
blir redusert, ifølge TØI.

Slipper fri?
Tidligere har Sjøfartsdirektora
tet lovet at det skulle komme
forskrifter for NQ-utslipp fra
skip 1. januar i ar. Nå skal disse
forskriftene eventuelt inn i
handlingsplanen mot NO-ut
slipp som kommer i løpet av
året, ifølge rådgiver Eli Aasen i
Miljøverndepartementet.

Dermed er NQ-utslipp fra
skipsfarten havnet i et av de in
terdcpartementale utvalgene
som vurderer kostandseffektivt
miljøvern. det vil si at tiltakene

slutning om PVC eller andre
materialer skal brukes i en
gangsemhallasje, sier konsu
lent Fredrik Theisen.

— Vi frykter na at vår delta
kelse i SEMs arbeidsgruppe kan
bli brukt politisk av plastindu
strien, og spesielt Norsk Hydro.
fordi det ikke har kommet klart
nok fram i presentasjonen av
rapporten at vi har reservert oss
mot konklusjonene. Det er
svært uheldig hvis det fester seg
et inntrykk av at Naturvernfor
bundet gar god for denne rap
porten, sier Theisen.

— I ettertid ser vi at det ville
vært klokere å trekke seg fra ar
beidsgruppen enn å reservere
seg mot konklusjonene, sier
han.

Ikke gjennomsiag
Theisen forteller at Naturvern-
forbundet så langt mulig har
prøvd a gjøre miljødelen i rap

skal settes inn der det oppnås
størst gevinst med lavest kost
nad.

Og da er det ikke hundre
prosent sikkert at kommer no
en forskrifter mot NO-utslipp
fra skipsfarten i det hele tatt.
Men det er sannsynlig at denne
sektoren blir berørt av NR
planen. siden den star for en sa
stor del av utslippene.

Tregt i IMO
Norge arbeider ogsa innenfor
Den internasjonale sjøfartsor
ganisasjonen (IMO) for å få
andre land til å innføre NQ
krav. Målet er å forhindre at
norsk skipsfart skal tape i kon
kurransen som følge av eventu
elle krav. Men dette arbeidet
går tregt, og ingen resultater er
oppnådd så langt, sier avde
lingsingeniør Bjørn Nordhy i
SET til N&M Bulletin.

porten bedre, uten å få gjen
nomslag i gruppen, som stort
sett bestar av representanter for
plastindustrien og Norsk Hy
dro. For å gi myndighetene et
bedre faglig grunnlag for avgjø
relser om PVC-uttasing, har
Naturvernforbundet laget en
egen rapport om PVC. kloror
ganiske forbindelser og miljø-
risiko.

Theisen peker pa at gruppens
miljØvurdering ikke har gatt til
kjernen av problemet med
PVC, nemlig spredningen av
klororganiske miljøgifter under
produksjon. bruk og destruks
jon. Miljøskadelige tilsetnings
stoffer, som finnes i store meng
der i PVC-produkter. er dess
uten helt utelatt fra
livsløpsanalysene. Viktige data
om dioksindannelse under pro
duksjon av VCM, et mellom-
produkt i for PVC. er heller
ikke med i rapporten.

ambisjonene
«På mellomlang og kort
sikt» må miljøpolitikken
underordnes blant annet
næringslivet
konkurranseevne, heter
det i Regjeringens nye
Langtidsprogram. De
største miljøproblemene
kan først løses etter
år 2000.
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Regjeringens nye langtidspro
gram for perioden 1994 til 1997
ble lagt fram forrige fredag.

Regjeringen mener at miljø
målene kan føre til sa store
omstillingsproblemer for deler
av næringslivet at ambisjonene
må senkes. Det heter blant an
net at «Pa kort og mellomlang
sikt kan det imidlertid lett opp
sta betydelige omstillingspro
blemer (i næringslivet). Tem
poet i miljøpolitikken ma til
passes hensynet til blant annet
verdiskapingen og sysselsettin
gen.» Og: «Det er videre viktig
at Norge (i miljøpolitikkcn)
ikke kommer i utakt med and
re land pa en måte som slar uri
melig ut for norske bedrifter og
arbeidsplasser.»

Miljømål må vike
Dessuten slas det na endelig
fast at våre nasjonale maI om
for eksempel CO,-utslipp og
N-utslipp ma vike hvis hen
synet til sysselsetting krever
det: «De nasjonale malene for
utslippsreduksjoner vil bli vur
dert (blant annet) ut fra hen
synet til behovet for økt sys
selsetting i 1990-årene, og hen
synet til norsk næringslivs
konkurranseevne.»

Først på lang sikt vil konflik
ten mellom miljø og sysselet
ting være opphevet, mener Re
gjeringen. Først da kan miljø-
politikken fa skikkelig fart.
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I 1991 satte Vegdirektoratet i
gang en utredning om hvordan
miljøkostnader av planlagte
veiprosjekter kan tallfestes.
Det ble innrømmet at de eksis
terende nytte- og kostandsana
lysene var for mangelfulle i for
hold til miljøkostnadene. Av
delingsingeniør Sin Hustad i
Veidirektoratet sier til N&M
Bulletin at hun håper at arbei
det kan være ferdig i løpet av
aret, men ennå vil det altså ga
minst fem år før dette arbeidet
kan omsettes i praksis.

Dermed vil Vegdirektoratet
være for sent ute til at miljø-

kostnadene kan tas med i vur
deringene av veiprosjeki ene i
neste vei- og veitrafikkplan.
Landets veikontorer har allere
de sendt inn sine forslag til nye
veiprosjekter, og Samferdsels
departementet kommer med
sin Stortingsmelding om
NVVI 199-1—97 i løpet av va
ren.

— Dette er skaridalst. Fram
til 1998 vil noen av Norges- his
toriens største veianlegg bli
vedtatt uten at miljøkostnade
ne er tatt i betraktning. sier
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Miljøvernavdelingen anbefaler
den såkalte NSB-linjen som den
nye E18-trascen. veisjefen an
befaler en fire felts komhina
sjonslinje, mens RØkke går inn
for en to felts kombinasjonslin
je. Det er plasseringen som skil
ler RØkkcs og miljøvernavde
lingens forslag. Rkke forsva
rer kombinasjonslinjen utfra
næringslivets behov, mens mil
jøvernavdelingen forsvarer
NSB-linjen utfra miljøargu
mentcr.

Et av Røkkes viktigste argu
menter for å velge komhina
sjonslinjen er at NSB-linjen vil
føre til forsinkelser på fem år.
Dette bestrider mijøvernavde
lingen, som skriver at det nå fo
religger nytt materiale som tilsi
er en kort iitredningspreiode.

Ny E18 gjennom Vestfold er
det største enkeltprosjektet in
nen veisektorcn her i landet.
Kombinasjonsalternativet er
beregnet til å koste to milliarder
kroner.

Sveinung Oftedal i Naturvern-
forbundet.

Han medgir at det er vanske
lig å tallfeste miljøkostnader,
men han mener at det likevel
er viktig å ta kostnadenc inn i
planene. fordi politikerne ofte
tar mer hensyn til tall enn rene
heskrivelser.

Ti i tusen pr. person
I dag er støy den eneste mil
jøkostnaden som tas med i vur
deringen av veiprosjekter. Det
kalkuleres med ti tusen kroner
pr. person som vil bli plaget av
støy fra den planlagte veien.

Veidirektoratet arbeider nå
med a forbedre kostnadsvurdc
ringen av støy. og med å tall-
feste kostnadene som følge av
luftforurensing. Det siste skal
gjøres ved hjelp av bctalingsvil

Miljøvernavdelingen i Vest
fold mener at en ny ElS vil få
store negative miljøkonsekven
ser, uansett hvilken tras som
velges. Avdelingen mener like
vel at det er dokumentert at
konsekvensene er betydelig
mindre for NSB-linjen enn
kombinasjonslinjen. NSB-lin
jen er minst i konflikt med blant
annet naturvern og friluftsliv.

I miljovernavdelingens inn
stilling heter det at NSB-linjen
kommer best ut i forhold til
vern av særlig verdifuflc natu
rområder. Dessuten er det i om
råder som blir berørt av kombi
nasjonslinjen et svært rikt dyre-
liv med elg. rådyr og flere
rovfugler, blant annet den sjeld
ne lerkefalken. Komhinasjons
linjen i1edfører også størst kon
flikt i forhold til friluftsinteres
ser, og den bryter flere
helhetlige kulturlandskap. me
ner miljøvernavdelingen. En
delig heter det at kombinasjons
linjen medfører mer støy enn
NSB-linjen.

På den annen side kommer

lighetsundersøkelser, det vil si
at folk i det akkutelle omradet
blir spurt om hvor mye de er
villige til å betale for å slippe
luftforurensning som følger av
den planlagte veien. Det er
Transportøkonomisk Institutt
(Tøl) som arbeider med å lage
disse undersøkelsene for Veg
direktoratet.

Men det er ikke sikkert at
miljøkostnadene noengang
kommer med i vurderingen av
nye veiprosjekter. Det avhen
ger av om utredningsgruyppen
kommer fram til tilfredsstillen
de analyseredskaper, sier Sin
Hustad.

Andre miljøkonsekvenser.
som forringelse av kulturmin
ner, estetikk og arkitektur, vil
ikke bli prissatt. fordi det blir
for vanskelig, mener Hustao
Hun sier imidlertid at slike
konsekvenser skal gjøres tyde
ligere i veiplancnc i framtiden.

NSB-linjen dårligst ut med hen
syn til vcrneverdig vegetasjon.

Utålmodigl sin innstilling er
fylkesmann Mona Røkke utal
modig etter å komme i gang
med E18 gjennom Vestfold.
Hun mener at valg av NSB-lin
jen vil føre til «betydelig resi
nasjon og skuffelse» i arbeids
og næringslivet i fylket. Røkke
argumenterer også med miljø-
hensyn. Hun mener blant annet
at NSB-linjen vil føre til økt be
lastning på kyststrekningen
nord for Holmestrand. Men
Leif Weltzien i Naturvernfor
bundet i Vestfold mener at
Røkkc her er «helt på jordet» —

bokstavelig talt. NSB-linjen
forutsetter nemlig at jernbanen
skal gå i tunnell under dette om
rådet. Wcltzien opplyser at og
så fylkeslandbruksstyret nå
stØtter NSB-linjen.

Naturvcrnforbundet i Vest
fold er imidlertid fornøyd med
at Mona Røkke nå går inn for
to-felts motorvei, i stedet for fi
re-felts, slik blant andre veisje
fen anbefaler.

Fra nyttar ble Statens atomtil
syn og Statens institutt for strå

k lchygiene slått sammen til Sta
tens strålevern. Den nye enhe
ten skal også erstatte Aksjons
utvalget for atornulykker i
fredstid. Atomtilsynets er fore
løpig en avdeling i Statens strå
levern (SSV). men den forme]-
le plassering er ikke avgjort.

Ikke bagatell
SSV har laget en strategisk
plan for 1993—96. Av denne gar
det fram at man forlater den
restriktive informasjonspolitik
ken som har vært praktisert i
norsk strålingproblcmatikk. I
april i fjor førte en lekkasje ved
Kjeller-reaktoren til utslipp av
radiouktivt materiale. Lekka
sjen ble ikke offentlig kjent før
i ar.

— Stralingsfaren ved utslip
pet var en bagatell. men en slik
teknisk hendelse ved at ato
manlegg kan ikke kalles en ha
gatell. Statens strålevern vil
legge seg på en langt mer åpen
og offensiv informasjonspoli
tikk, enn det som ble en reali
tt i denne saken, sier direktør

Harbitz i SSV.
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Naturvernforhundets Hoved
flyplassprosjckt er allerede satt
i gang. og gjennom dette pro
sjektet skal spesielt utbyggin
gen av selve flyplassen og den
nye jernbanen overvåkes. Men
det blir en vanskelig jobb. sier
Eystcin Huseby, som foreløpig
er leder for prosjektet.

Den tidligere restriktive in
formasjonspolitikken har myn
dighetene ofte begrunnet med
at «unødvendig» informasjon
kan skape unødig angst i be
folkningen. SSVs strategiske
plan varsler at dette prinsippet
skal speilvendes: For at det
enkelte individ skal kunne for-
holde seg rasjonelt når det gjel
der spørsmål om strålevern og
atomsikkerhet, har kunnska
per avgjørende betydning.
Dette gjelder også i høy grad
dc psykologiske sider forbun
det med stråling og strålerisi
ko. Det er ikke nok at det
kommer informasjon bare hver
gang en «krise» oppstår, men
en må også tilstrebe et generelt
hevet kunnskapsnivå innen
fagfc]tet. Samarbeid med me
dia er her av vital betydning».

— Mindre røntgen
Planen legger opp til et bredt
samarbeid med norske og uten
landske institusjoner. Delta
kelsen i IAEA (Det internasjo
nale atonienergibyraet) opp
rettholdes. IAEA har en selv
motsigende dobbeltrolle, det
skal både kontrollere og frem
me bruken av atomkraft.

— Det er en vanskelig dob
beltrolle både for IAEA og
mange medlemsland. Det had

— Utbyggingen foregår i eks
pressfart, og det er svært vans
kelig å følg mcd i alle planene
og prosjektene. Folkelig delta
kelse blir en illusjon med dette
tempoet. sier Husebye, men
lover at Naturvcrnforhundct
skal klare å henge med.

Husebye sier at et mål også
er å fa til en redusert utbygging
i forhold til Stortingsvedtakter
fra i fjor.

de vært ryddigere å skilt dc to
funksjonene, men vi er avhen
gig av å bruke de internasjona
le organisasjonene som finnes,
sier Harhitz.

Den strategiske planen leg
ger opp til en reduksjon av
røntgenbruken i Norge. Over
dreven røntgenbruk fører til
undødig helserisiko.

— Det er særlig i diagnostise
ring at røntgenhruken overdri
ves i Norge. Røntgen brukes
for ofte og i for store doser. Vi
vil kartlegge røntgenbrukcn pa
forskjellige steder, og si fra til
de som ligger unødig høyt, sier
Harbitz.

Innen 1996 skal SSV bygge
opp en medisinsk beredskap
mot atomulykker. En atom
ubåt i brann langs norskekys
ten. kan føre til at de fleste ste
der kan rammes.

— Dagens beredskap er ikke
god nok. Hele helse-Norge
skal kunne vurdere akutte strå
leskader. Vi vet aldri hvor en
ulykke kan ramme. Vi vil også
bedre den sentrale ekspertisen
i Oslo, sier Harbitz.

I dag har SSV en avtale om
atomberedskap med Rikshos
pitalet og Radiumhospitalet. I
framtida vil trolig kompetan
sen utvikles og legges til et av
dem.

— Utbredelsen av skader fra
sur nedbør og
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Regjeringen skal innføre «Mil
jøkvalitetsnormer for lokal
luftforurensning og støy>».
Denne forskriften forbyr at det
noe sted i Norge oppstår for
urensning eller støy over et gitt
niva. Forskriften blir laget b
de for i tilfredsstille EFs krav
til maksimalverdier. og for å
føre samferdsel inn under For
urensningsloven. E0S-avtalen
forplikter Norge til å senke for
urensningsnivaet for både hide
nitrogendioksid og støv, og det
var forutsatt at forskriften skul
le gjelde fra i år. Flere sterkt
helastede omrder i Norge
overskrider EFs minimums
krav for disse stoffene.

Urealistisk
En tverretatlig arbeidsgruppe
skal vurdere tre ulike ambi
sjonsnivacr. Nivaene oppgir
niaksimale konsentrasjoner av

nitrogendioksid (NO), støv
(PM1) og svoveldioksid (SO).
og maksimalt gjennomsnittlig
støyniva. Niva I tilsvarer EFs
rninimumskrav, nivå 2 er EFs
anbefalte verdier, og nivå 3 er
det mest radikale. Tidligere
opererte man med et mer radi
kalt niva 4.

— Vi kuttet ut nivå 4. fordi vi
anså det som urealistisk at det
ville vedtas av Regjeringen. Pa
dette nivaet ville kravene ført
til omfattende restriksjoner pa
trafikken i byer som Oslo og
Bergen, sier overingeniør
Halvor Jutulstad i SFT.

Over helsegrensa
Arbeidsgruppa skal vurdere
hva de ulike nivaene vil koste,
og hvor mange mennesker som
får bedre miljø. Vurderingen
skjer ut i fra kostnadseffektivi
tet. men tar ikke hensyn til
grenseverdiene for miljø og
helse som SF1’ la fram i en rap
port i fjor høst. Disse grense-

verdiene anslo når forurensnin
gen skadet mennesker og vege
tasjon.

Parallelt med arbeidsgruppa
som utreder nivåene finnes en
arbeidsgruppe som utreder
hvordan forskriften skal admi
nistreres. Denne gruppa har
fatt beskjed om å arbeide ut i
fra nivå 2. EFs anhefalte verdi
er. Det er derfor trolig dette
nivaet Regjeringen vil legge
seg på. Pa dette nivået er mak
simalverdien for NO: satt tre
ganger høyere enn helsegren
sen, for støv nesten tre ganger
høyere, og for svoveldioksid
nesten dobbelt så høyt .SFT gir
følgende foreløpige grovanslag
for hvor mange nordmenn som
rammes av konsentrasjoner
over disse nivåene: NO,:
10 000 personer. støv: 4—5000
og SO:: 2000.

Maksimalt støvniva er her
satt til 40 dBA målt inne med
lukkede vinduer og ventiler.
Hvis man forutsetter at folk
skal få lov til å ha en ventil
apen, stiger tallet dramatisk.

Forurenserens ansvar
Arbeidsgruppen som skal utar
beide en administrativ ordning
for forskriften skal vurdere
hvem som skal ha ansvaret for
å kartlegge omrader med over-

skridelser av forurensninsgren
sene. Det skal ogsa avgjøres på
hvilke omrader tiltak kreves.
og hvem som skal være ansvar
lig for tiltakene.

— En mulihet er at den for
urensningskilden som er klart
dominerende som ma ta ansva
ret for kartlegging og å gjen
nomføre tiltakene. Hvis vi vel
ger nivå 2 vil overskridelsene
for hade nitrogendioksid og
støv i all hovedsak komme fra
veitrafikken. og da ma ansva—
ret legges på samferdsclsmy )
dighetene, sier seksjonssjef Er
ling Agder i SFT, som leder
denne arheidsgruppa.

Vanskelig
Bade stat, fylker og kommuner
er eiere av forskjellige veier.
En mulighet er at disse får an
svar for hver sine veier. — Men i
et gitt omrade kan en kombi
nasjon av veier gjøre at for
urensningen overskrides. Da
blir det vanskelig å fordele an
svaret. En mulig løsning er å
legge ansvaret overordnet til
Vegdirektoratet, men ogsa det
te kan ha sine svakheter. Fore
løpig er ikke mulige tiltak ut

redet. Det kan v’re aktuelt a
bruke økonomiske tiltak, som
for eksempel bompenger, s
Agder.
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— Blant annet forsøkte Norge
nylig å underminere arbeidet
til FNs klimapanel, IPCC, ved
å foreslå å opprette en eget
rådgivningsgruppe for klima
forskningssporsmal på utsiden
av IPCC, sier Hesstvedt.

Forslaget ble lagt fram av
Australia. Japan og Norge i fel
lesskap, hevder Hesstvedt.

Hesstvedt kommer fra den
‘srske Greenpeace-avdelin
i, og han har tidligere jobbet

i oljebransjen. Siden november
i fjor har han ledet klimaarhei
det for Greenpeace Internatio
nal i Amsterdam.

— Interessant
— Det er interessant å følge det
internasjonale miljøarbeidet pa
nært hold, ikke minst i forhold
til klima — der det faktisk skjer
veldig mye internasjonalt. Da
blir Norge et veldig lite land,
sier Kalle Hesstvedt.

— Norge bør raskest mulig
ratifisere klimakonvensjonen.

Per dato er det femten land
med ulik bakgrunn som har ra
tifisert konvensjonen, og Nor
ge bør gjøre jobben sin sa fort
som mulig. Konvensjonen vil
ikke tre i kraft før det femtien
de landet har ratifisert den, så
derfor er det viktig at Norge
følger opp: Når et land ratifi
serer, er det et viktig signal til
andre land.

Samarbeid
—Når det gjelder klima, vil vi
ikke komme noen vei uten in
ternasjonalt samarbeid. Spørs
malet er jo hvordan et slikt
samarbeid skal forløpe. Norges
forslag om felles gjennomfø
ring av tiltak og clearing house
blir i klimapolitiske kretser i
utlandet regnet som et forsøk
pa å unndra seg forpliktelser.
Derfor ma Norge vise en større
vilje til a påta seg konkrete til
tak.

— Et internasjonalt samar
beid vil ikke si at alle skal sitte
og vente til de andre begynner
å gjøre noe. Alle må begynne
og så må samarbeidet bygge på

det. Vitenskaplige baserte rol
lespill viser at deltakerne blir
sittende på gjerdet til det er for
sent, til tross for at de i økende
grad ma forholde seg til natur
katastrofer. Sett utenfra er det
åpenbart at dette kan lede til
apokalypse, sier Hesstvedt.

Forsikring
Mellom 1965 og 1987 var det ti
klimarelaterte katastrofer Som
kostet mer enn en milliard dol
lar. Mellom 1987 og 1902 var
det ti tilsvarende katastrofer.
pa mindre enn en firedcl av ti
den. ifølge en fersk Greenpea
ce-rapport.

— Det er åpenbart at forsik
ringshransjen taper penger på
denne utviklingen, noe bran
sjen selv er opptatt av. Derfor
har store reassurandører alle
rede tatt sine forholdsregler.
Et stort forsikringssyndikat har
allerede trukket seg ut av en
kelte forpliktelser i et område i
Florida. Dette rakk de a gjøre
før orkanen Andrew rammet
området, og det sparte de store
penger på. sier Hcsstevdt.

Miljøliste
for bore
kjemikalier
Statoil, Hydro og Saga
har laget en liste over 72
borekjemikalier som er
karakterisert som lite
miljøskadelige. Statens
forurensningstilsyn
(SFT) godtar at disse
kjemikaliene slippes ut.

Det er tilsammen fire hundre
tilgjengelige horekjemikalier
pa markedet. De kjemikaliene
som ikke er på miljølisten må
vurderes av SF1’ fra gang til
gang før eventuelt utslipp tilla
tes. Nyhetsbrevet Ukestatus
skriver at miljølisten vil bli mye
lenger når andre kjemikalie
grupper, slik som .sementkjc
mikalier, blir vurdert.

Naturvcrnforbundet har i
lang tid fokusert på kjemikalie
bruken i Nordsjøen. og fagsjef
Tore Killingland sier han er
meget fornøyd med at oljesel
skapene selv nå har utarbeidet
en miljøliste. Han understreker
imidlertid at Naturvernforbun
det fortsatt vil følge nøye med i
den meget omfattende kjemi
kaliebruken i Nordsjøen,

NATUR OG MILJØ BULLETIN NORGES NATURVERNFORBUND

EF-tilpasser forurensningen
Regjeringen vil trolig tillate en lokal luftforurensning som er tre ganger høyere
enn helsegrensen. I arbeidet med en ny forskrift legges det opp til at Norge skal
følge EFs anbefaling for tillatt forurensningsnivå.
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— Norge blant de verste
Amsterdam: — Norge blir av internasjonal miljøbevegelse sett på som et av de
verste landene i de internasjonale klimaforhandlingene, sier Kalle Hesstvedt i
Greenpeace International.

MILJØSTATUS NORGE 1992
- et PC-basert informasjonssystem -

Tast din vei gjennom Norges miljølandskap og her om:
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M;jorjfl ninq
Oia’rqjc,dshnq
Sirr nedbør

Ixendslcapscndrirtq(’r
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Miljøstatus Norge ‘92 er et samarhcidsprosjckt mellom:
Direktoratet for naturforvaltning, Statens forurensningsrilsyn,

Helsedirektoratet, Statistisk sentralbyrå, Staren.s Kartverk
og GRID-Arendal

Prisen for Miljøstatus Norge ‘92 er kr. 200,-.
Norsk eller engelsk versjon kan besnlles fra:
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HASTEBLAD

Klorfri masse
Svenske Södra Ccii. som selger
klorfri masse til papirindustri
en. merker en kraft økninge i
ettersporselen. spesielt fra tys
ke. franske og engelske papir
fabrikker. Produksjonen for
ventes a Øke med 50 prosent
fra 1992 til 1993.
(MiljåRapporten)

Miljømarked
MarkeJet for miljøheskyttelse
og avfallsbehandling i Europa
vil vokse med 8,5 prosent i
aret. I 1995 ventes markedet
representere en omsetning pa
450 milliarder kroner. ifølge
engelske markedsanalytikere.
(Handeisbiatt)

Oversikt
Regjeringen vil om kort tid
bringe en samlet oversikt over
forurensnings- og støyproble
mene knyttet til transportsek
toren. En ny oversikt vil kom
me hvert ar.

Regnskogsfondet starter en
rekke nye prosjekter i Brasil i
ar. mcd en prosjektramme pa
tilsammen over to millioner
kroner.

Det internasjonale regn
skogsfondct har foreløpig ikke
hatt kontakt med den nye pre
sidenten. Et positivt signal er
likevel at lederen for det brasi
lianske indianerdepartemen
tet, FUNAI. har blitt sittende.
— Men FUNAIs makt er be
grenset, og det er underlagt
Justisdepartementet, sier L
vold.

Rcgnskogsfondct i Norge
var i ijor med pa a finansiere
avnierkingen av det enorme
Menkragnoti-reservatet i Ama
zonas. Det er første gang priva
te organisasjoner har gjort det-

te. I 1993 starter fondet fem
nye prosjekter.

— Alle de nye prosjektene er
i trad med Regnskogsfondets
filosofi å arbeide sammen
med de som bor i regnskogen.
Vi skal ha et pilotprosjekt for
forsvare indianerreservater.
Prosjektet skal bruke moderne
satelitteknologi kombinert
med aktiv bruk av eiendomsre
gistre for å beskytte mot inn
trengere. Det økonomiske
presset mot regionen er stort,
selv om indianerne har lovlig
opprettede reservater. Dess
uten starter vi fire utdannings
prosjekter i kjølvannet av Ope
rasjon Dagsverk. som Regn
skogsfondet var med pa å
arrangere i fjor, sier Løvold.

Pioncrprosjekt
Stor interesse knytter det seg
ogsa til et pionerprosjekt i dcl-
staten Acre. 0111 tropisk jord-

og skogbruk, som gjennomfø
res i samarbeid med gummitap
pere og bønder.

— Poenget med prosjektet er
a utvikle effektive mater å dyr
ke pa i tropiske strøk, metoder
som tar vare pa jorda og krever
sma arealer. De første resulta
tene har vært meget gode. Med
systematisk bruk av naturlige
metoder er avlingene mer enn
doblet. plantene vokser raske
re og prosjektet gir flere avlin
ger hvert ar, sier Lvold.

,—

Regnskogsfondet samarbL
der med bade NORAD og Mil
jØverndepartementet, men en

god del av prosjektpengene
kommer fra Regnskogsfondets
innsamlingskonto. I løpet av va
ren vil fondet ha en ny kampan
je for a samle inn flere penger.
Fondet er ogsa med pa a arran
gere skolekonkurransen «Nor
ges grønneste klasse», som i ar
har regnskog som tema.

I
I

I

Usikker situasjon i Brasil
Situasjonen i Brasil er høyst uklar etter at Itamar Franco ble innsatt som landets
nye president. Den nye administrasjonen har tonet ned miljøengasjementet.
Presset mot regnskogen kan bli større, sier Lars Løvold, daglig leder i
Regnskogsfondet i Norge.
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‘INN I DR!VHUSET
I Hva er galt med norsk miljøpolitikk?
I 11989 gjorde Stortinget et vedtak som i flere år forfulgte flertallet av de

folkevalgte som en mare — de vedtok å stabilisere de norske utslippene av

I den farlige klimagassen karbondioksid — CO2.
Til tross for gode miljøpolitiske tilløp, ble det etterhvert åpenbart at
flertallet av norske politikere slet med å finne ut hvordan de kunne
svekke sitt eget vedtak uten at noen la merke til det.
I boken «Inn i drivhuset» settes søkelyset på spillet rundt den norske
C02-målsetningen, både det som har foregått i all offentlighet og det
som har funnet sted i kulissene.
«Inn i drivhuset» gis ut på Cappelens Forlag i samarbeid med

I Naturvernforbundet. Boken lanseres i slutten av februar, men kan
allerede nå bestilles direkte fra Naturvernforbundet.

Pris kr 198,—

LI JA. takk, jeg bestiller

I eks. Bolstad: Inn i drivhuset å kr 198,— fritt tilsendt.
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